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Kvalitní vína se rodí ve vinici
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Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz

Vážení spoluobčané,
letošní tradiční Šardický hody byly 
zrušeny s ohledem na nepříznivou 
epidemiologickou situaci na Kyjovsku 
a v celé naší vlasti. Toto rozhodnutí 
nebylo jednoduché, rada obce zvážila 
všechny klady a zápory. Nakonec se 
všichni členové rady shodli na tom, 
že riziko možné nákazy je příliš vel-
ké a na prvním místě je snaha zajistit 
ochranu zdraví občanů.
Někdo může namítnout, že letošní 
hody bylo naplánováno uspořádat ve 

venkovním areálu a konání venkov-
ních akcí není v současné době ome-
zeno.
Bohužel, nikdo z nás nezná další vý-
voj šíření tohoto onemocnění, ale lze 
předpokládat, že budou vyhlášena 
další a přísnější plošná opatření. Obá-
váme se, že bychom nebyli schopni 
opatření dodržet a hrozilo by velké ri-
ziko možného rozšíření nákazy.
Proto v zájmu ochrany a zajištění bez-
pečnosti obyvatel naší obce nebude 
rada obce a také nedoporučuje hodo-
vé hromadné akce pořádat.
V současné době nelze předvídat dal-
ší vývoj situace, počty případů one-
mocnění novým koronavirem rostou, 

situace je vážná a je třeba, abychom 
si uvědomili, že nežijeme v normální 
době.
Proto prosím všechny občany o do-
držování všech platných nařízení. 
Prosím, chraňte sebe, své blízké a své 
okolí. Buďme k sobě ohleduplní, snaž-
me se respektovat a soucítit s našimi 
spoluobčany, kteří ne vlastní vinou 
onemocněli. Nikdo z nás neví, kdy se 
do podobné situace může dostat!
Věřím, že situaci chápete a bude-
te chránit své zdraví při dodržování 
všech platných nařízení.
Přeji vám všem, abyste letošní hody 
prožili a oslavili se svými rodinami 
v pohodě a hlavně ve zdraví!

Zpráva o činnosti rady 
a zastupitelstva obce Šardice

Zasedání zastupitelstva obce č. 11 
dne 24. 6. 2020
Zastupitelstvo obce:
• revokuje usnesení č. 10 ze dne 

12. 12. 2019 a schvaluje prodej 
pozemku p. č. 812/15 v k. ú. Šardi-
ce, o výměře 123 m2 NWD Group 
a. s., Brno za cenu 433 Kč/m2 včet-
ně DPH (podpis kupní smlouvy 
v termínu dle pravidel o prodeji 
pozemků)

• schvaluje odkoupení p. č. 3366/3 
(pozemek parkoviště u hlavní 
silnice s přístřeškem) a pozem-
ku p. č. 3366/50 dle GP č. 1841-
045/2020 vč. pozemku p. č. 3366/2 

(býv. vrátnice) za cenu 180 Kč/m2 

od firmy AIG Moravia a. s., Šar-
dice

• bere na vědomí podání označené 
jako výzva k vydání bezdůvodné-
ho obohacení a schvaluje odlože-
ní předmětného podání z důvodu, 
že v r. 1979 došlo k majetkopráv-
nímu vypořádání uvedené parcely 
p. č. 644 v k.ú. Šardice dřívějším 
majitelem pozemku; ZO vyzývá 
žadatelku k doložení dokladů, ze 
kterých by toto bylo zřejmé, pří-
padně k doložení porovnání par-
cel katastrálním úřadem před ro-
kem 1957

• schvaluje Řád veřejného pohřebi-
ště obce Šardice, účinnosti nabývá 
15. dnem od zveřejnění na úřední 
desce

• schvaluje obecně závaznou vy-

hlášku obce Šardice č. 1/2020 
o místním poplatku za užívání ve-
řejného prostranství

• schvaluje závěrečný účet obce 
Šardice za rok 2019 s výhradou 
a schvaluje nápravná opatření 
vyplývající ze zprávy o výsledku 
přezkoumání hospodaření obce 
za rok 2019

• (Nápravná opatření: V budoucnu 
bude obec při sestavování rozpo- 
čtu postupovat v souladu s usta-
novením zákona č. 250/2000 Sb., 
zákona o rozpočtových pravi-
dlech územních rozpočtů a dále 
bude postupovat v souladu s Vy-
hláškou č. 5/2014 Sb., o způsobu, 
termínech a rozsahu údajů před-
kládaných pro hodnocení plnění 
státního rozpočtu, rozpočtu stát-
ních fondů, rozpočtu územních 
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samosprávných celků, rozpočtů 
dobrovolných svazků obcí a Regi-
onálních rad regionů soudržnos-
ti.)

Zasedání rady obce č. 39
dne 17. 6. 2020
Rada obce:
• schvaluje Ceník prací příspěvko-

vé organizace Technické služby 
Šardice dle přílohy s platností od 
1. 7. 2020; rada ukládá ředite-
li prošetřit možnost opravy WC 
v márnici nebo ve smuteční síni 
a předložit na dalším jednání rady 
přehled počtu provedených služeb 
pro občany a firmy (počet vývozu 
kontejnerů, počet zápůjček pří-
strojů, náklady a výnosy z obecní 
haly U Orla – plyn, voda, el. ener-
gie, příjem za pronájem haly atd., 
počet pronájmů kontejnerů, seče-
ní traktorem apod.)

• schvaluje plnou moc Frank 
a Bold, Advokáti, Brno, zmocně-
nec Mgr. Pavel Černý, aby jako 
zmocnitel zastupoval při podání 
žaloby proti rozhodnutí Českého 
báňského úřadu ze dne 19. 5. 2020 
a pověřuje starostku podpisem 
plné moci

• projednává a schvaluje žádost 
o přezkoumání hospodaření obce 
Šardice za kalendářní rok 2020

Zasedání rady obce č. 40
dne 7. 7. 2020
Rada obce:
• rozhodla v souladu s § 102 odst. 

3 zákona č. 128/2000 Sb., o ob-
cích, ve znění pozdějších před-
pisů, o přijetí dotace z rozpočtu 
Jihomoravského kraje na realizaci 
projektu „Podpora rodinné a se-
niorské politiky a dovybavení Fa-
mily Pointu v obci Šardice“ ve výši 
40 000 Kč a o uzavření smlouvy 
o poskytnutí této dotace

• bere na vědomí zápis z 3. jednání 
stavební komise obce Šardice ze 
dne 20. 5. 2020

• rozhodla o přijetí dotace z roz-
počtu Jihomoravského kraje na 
realizaci projektu „Dovybave-
ní JSDH obce Šardice věcnými 
prostředky“ ve výši 140 000 Kč 

a schvaluje uzavření smlouvy 
o poskytnutí této dotace

• schvaluje cenu za prodej turistic-
kých vizitek 10 Kč/kus

• revokuje usnesení č. R39/20-28b 
rady obce č. 39 konané dne 
17. 6. 2020 – schválení Plné moci 
Frank a Bold Advokáti ve věci za-
stupování při podání žaloby pro-
ti rozhodnutí Českého báňského 
úřadu ze dne 19. 5. 2020 a v na-
vazujícím řízení o žalobě Těžba 
štěrkopísku Uherský Ostroh; dle 
sdělení právníka Frank a Bold 
Advokáti nemůže obec dát dvě 
plné moci, první plná moc byla 
radou obce schválena a poskytnu-
ta právničce p. Zwyrtek Hamplové

Zasedání rady obce č. 41
dne 28. 7. 2020
Rada obce:
• bere na vědomí registraci akce 

a rozhodnutí o poskytnutí dotace 
z Operačního programu životní 
prostředí projektu „Projekt zalo-
žení skladebných částí ÚSES v k. 
ú. Šardice I.“ ve výši 6 122 838,01 
Kč

• bere na vědomí informace odbor-
ného lesního hospodáře o aktuál-
ním stavu porostů v obecním lese

• bere na vědomí rozhodnutí o po-
skytnutí dotace v programu Stát-
ní program na podporu úspor 
energie „Revitalizace veřejného 
osvětlení obce Šardice – 1. etapa“ 
ve výši 1 804 607 Kč a souhlasí se 
zahájením prací

• bere na vědomí podané závěrečné 
vyhodnocení akce „FZŠ – Šardi-
ce – cisternová automobilová stří-
kačka“

• nemá námitek a souhlasí se zapo-
jením obce do projektu na nákup 
vratného nádobí v rámci projektu 
MAS Kyjovské Slovácko

Zasedání rady obce č. 42
dne 24. 8. 2020
Rada obce:
• bere na vědomí rozhodnutí o po-

skytnutí dotace v rámci progra-
mu Péče o krajinu v roce 2020 na 
akci „Ovocné stromy Jůlek, Stráně 
2020“ ve výši 123 900 Kč a schva-

luje přijetí dotace; rada obce uklá-
dá zahájit poptávkové řízení – 
oslovit odborné firmy, které zajistí 
výsadby v termínu stanoveném 
dotací

• projednává a schvaluje povole-
ní výjimky z nejnižšího počtu 
žáků ve školním roce 2020/2021 
a uhrazení zvýšených výdajů na 
vzdělávací činnost organizace nad 
výši stanovenou krajským norma-
tivem (žadatelkou je ředitelka ZŠ 
T. G. Masaryka Šardice)

• schvaluje cenovou nabídku spo-
lečnosti Lighting Projects Consul-
ting s. r. o., Praha, na zpracování 
podkladů a žádosti o dotační titul 
EFEKT 2017-2021 v celkové výši 
88 330 Kč včetně DPH (II. etapa)

• bere na vědomí žádost ředitel-
ky MŠ Šardice o projednání po-
skytnutí finančního příspěvku na 
nákup látek a ušití krojů pro děti 
do plánovaného folklorního krou- 
žku; po předložení informace p. 
ředitelky o zjištění zájmu rodičů 
o nový kroužek bude žádost o fi-
nancování předána ke schválení 
do ZO (rozpočet 2021)

• souhlasí se zprávou o posouzení 
a hodnocení nabídek VŘ „uklí-
zeč/uklízečka“ Domu seniorů Šar-
dice a stanovuje pořadí uchazečů; 
rada obce na základě rozhodnutí 
hodnotící komise schvaluje přijetí 
pracovnice na místo uklízečky na 
dobu určitou (1 rok)

• bere na vědomí žádost o zabezpe-
čení obecního břehu na pozemku 
p. č. 634/1 v k. ú. Šardice a ukládá 
starostce vejít v jednání s odbor-
nou firmou – statikem

Všechny fotografie
z dění v obci najdete

na obecním webu
na adrese

www.sardice.cz
(Obec - Fotogalerie)
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Sledujte dění v obci také na Facebooku

Obec Šardice

NAROZENÍ
Diana Pavlů, Šimon Studýnka,
Laura Gengelová, Martin Sácký

JUBILANTI
červenec – září 2020

červenec
Jaroslava Uhljarová  85 let
Božena Němcová  80 let

srpen
Hashim Sahrai   85 let

září
Ludmila Bognárová  85 let

SŇATKY
Miroslav Novotný, Šardice
a Lucie Harcová, Šardice

Patrik Tichý, Bučovice-Kloboučky
a Petra Vykoukalová, Bučovice-
Kloboučky

Radek Vlašic, Šardice
a Martina Pavlačková, Moravany

Tomáš Marada, Šardice
a Erika Bílková, Šardice

Michael Huk, Jihlava
a Tereza Kučerová, Šardice

Marcel Krejčiřík, Lednice
a Markéta Vykydalová, Hovorany

Novomanželům přejeme na společné 
cestě životem hodně lásky, štěstí 
a vzájemného porozumění.

ÚMRTÍ
Jan Pechura   68 let
Anna Košuličová (nedož.) 73 let
Jan Bravenec (nedož.)  51 let

Ilona Sadílková 
matrikářka

Matrika Oznámení
V naší obci se stalo tradicí vítání dětí do života, setkání s jubilanty, oslava 
výročí sňatku našich spoluobčanů, které se vždy koná v obřadní síni Augus- 
tiniánské rezidence. Všechna tato setkání jsou vždy milá a slavnostní plná 
úsměvů, radosti a někdy i slziček štěstí a dojetí.
Bohužel zhoršující se epidemiologická situace způsobená zákeřným virem 
Covid-19 nám v tomto roce nepřeje a tyto akce hatí. Protože nechceme být 
nezodpovědní a ohrozit zdraví našich nejmenších občánků a našich senio-
rů, rozhodli jsme se, že letos tyto slavnostní obřady neproběhnou.
O drobné dárečky od obce žádný z jubilantů, kteří v letošním roce oslaví 
nebo oslavili krásné 80., 85., 90. a 95. narozeniny, stejně tak spoluobčané 
slavící 50. a 65. výročí sňatku, nepřijdou. Navštívíme je u nich doma a dár-
ky jim předáme. Ani naši nejmenší nepřijdou zkrátka a příspěvek, který 
ostatní děti obdrží při vítání občánků, jim doručíme domů.
Všem oslavencům přejeme hlavně zdraví, štěstí a osobní spokojenost. Ať 
jste obklopeni lidmi, kteří si vás váží a které máte rádi.
Našim novým občánkům přejeme, aby vyrůstali v lásce a bezpečí pro ra-
dost svých rodičů, prarodičů a nás všech. V životě, ať jsou šťastní a úspěšní, 
aby byli pro své rodiče chloubou a potěšením.
Je nám to opravdu moc líto, že se s vámi nemůžeme setkat osobně a věří-
me, že tuto situaci pochopíte a nebudete se na nás zlobit.

S úctou starostka obce Šardice,
matrikářka a členové Sboru pro občanské záležitosti

Nepořádek okolo kontejnerů

Ukládání odpadu bude vždy o zod-
povědném chování lidí. I tady platí, 
že dokud se nebudeme k veřejnému 
prostranství všichni chovat, jako se 
chováme ke svému majetku, budou 
veškerá opatření jen napravovat leh-
komyslnost a nezodpovědnost někte-
rých spoluobčanů.
Jsou stanoviště kontejnerů, kde je vždy 
pořádek, a naopak jsou stanoviště, kde 
je téměř vždy nepořádek.
Žádáme občany, aby udržovali po-
řádek okolo kontejnerů na tříděný 
odpad a neodkládali odpady mimo 
kontejnery. Pokud jsou přeplněné, vy-
užijte sběrný dvůr, na kterém můžete 
odpad bezplatně odevzdat.

Obec Šardice informuje
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Kontrola označení popelnic 
na směsný komunální odpad 
čárovými kódy

V měsíci září provedli pracovníci TS 
Šardice kontrolu označení popelnic 
na směsný komunální odpad čárový-
mi kódy. Jedná se o kódy, které jsou na 
popelnicích umístěny trvale a slouží 
k evidenci množství odpadů vyprodu-
kovaného jednotlivými domácnostmi, 
v rámci systému MESOH (Moje od-
padky).
Barevné štítky, které každoročně ob-
držíte na OÚ při úhradě poplatku 
z odpadu, označují splnění této povin-
nosti a vaše popelnice bude pracovní-
ky firmy EKOR bez problému vyve-
zena. Hnědé popelnice na BIO odpad 
nemají žádné označení.
Děkujeme, že třídíte!

Příprava stavebních míst na 
ploše BI 12 v trati Kostelisko

Ke dni 1. 9. 2020 byla s konečnou plat-
ností schválena územní studie plochy 
pro bydlení BI 12 Kostelisko – I. eta-
pa. Veškeré dokumenty územní stu-
die jsou volně k nahlédnutí na webu 
města Kyjov (Městský úřad – Odbory 
úřadu – Odbor ŽP a ÚP – Oddělení 
ÚP). Každý tedy má možnost se se-
známit s členěním plochy na stavební 
místa a plochy veřejných komunikací 

a ostatních ploch.
Schválení územní studie umožňuje 
začít řešit jednotlivé kroky pro přípra-
vu stavebních míst. Prvním krokem je 
zpracování projektu inženýrských sítí 
a vydání příslušných povolení pro za-
hájení prací na inženýrských sítích.
Jedním z dalších kroků je zpracová-
ní geometrického plánu pro rozděle-
ní dotčené plochy na stavební místa 
a také pro účely vypořádání tří parcel 
soukromých vlastníků, které je potře-
ba dořešit před vlastním prodejem po-
zemků.

Teprve po zpracování geometrického 
plánu a jeho odsouhlasení odborem 
územního plánování a stavebním úřa-
dem je možné začít řešit možnosti 
prodeje jednotlivých stavebních par-
cel. Upozorňujeme, že předtím, než 
bude zpracovaný geometrický plán 
definitivně připravený pro sepisování 
kupních smluv, nebudou sepisovány 
žádné pořadníky ani předběžné žá-
dosti o stavební místa. Podle zákona 
o obcích musí obec záměr prodeje 
zveřejnit a ve zveřejněném záměru 
označit nabízené pozemky údaji pod-
le katastrálního zákona. Teprve poté 
mohou žadatelé o pozemky předklá-
dat své žádosti, ve kterých musí uvést 
své identifikační údaje pro sepsání 
kupních smluv a přesné označení dot- 
čeného pozemku právě parcelními 
čísly stanovenými v uváděném geo-
metrickém plánu a zveřejnění záměru 
prodeje.

Obec musí při prodejích pozemků 
postupovat transparentně a předejít 
jakýmkoliv spekulacím o příslibech 
stavebních míst. O zveřejnění záměru 
prodeje a možnosti podávání žádos-
tí tak budou všichni informováni ve 
stejném čase. Součástí zveřejnění pak 
budou i případné podmínky prodejů 
pozemků včetně stanovené ceny.
Prosíme o strpení při přípravě dotče-
né lokality. Důležitým bodem je právě 
schválení územní studie. Pak mohou 
následovat další kroky pro realizaci 
celého projektu.

Seznámení se se schválenou studií do-
poručujeme všem potencionálním zá-
jemcům i ostatním občanům.

Oprava kotelen v obecních 
budovách

Z důvodu zastaralých technologií byly 
za podpory OPŽP provedeny rekon-
strukce kotelen v budově č. p. 5 – (sta-
rá škola, dotace ve výši 324.352,80 Kč) 
a v budově č. p. 601 (obecní úřad, do-
tace 324.352,80 Kč).
V rámci rekonstrukce byly vyměněny 
staré již nevyhovující plynové kotle, 
zmodernizována stávající technologie 
a byly provedeny stavební úpravy. Obě 
dvě kotelny byly napojeny na vzdále-
ný přístup a případné poruchy budou 
hlášeny na mobilní telefon.

Cesta v prostoru lesa
na hranici katastru Hovoran 
a Dubňan
Reagujeme na opětovné nespokojené 
dotazy na nedořešení nové asfaltové 
cesty ze Šardic do Dubňan, tedy cyk-
lostezky:
Cesta byla realizována Státním po-
zemkovým úřadem na základě vý-
sledků pozemkových úprav v katastru 
obce Hovorany. Rozsah cca 100 metrů 
komunikace nebyl řešený kvůli tomu, 
že tato část komunikace je již na ka-
tastru města Dubňany. A i když ho-
voříme o komunikaci, tak to není tak 
docela pravda. Na hranici katastru 
končí parcela svým určením daná pro 
komunikaci. A právě pod zdevastova-
nou částí komunikace (pokud může-
me hovořit o komunikaci) je pozemek 
vedený jako trvalý travní porost, tedy 
zemědělský půdní fond. A na takovém 
pozemku není možné umístit žádnou 
stavbu. Tuto cestu sem někdo umístil 
v době, kdy nebyly respektovány práv-
ní a vlastnické vztahy. Pozemek urče-
ný pro komunikaci na katastru obce 
Hovorany nenavazuje na pozemek ko-
munikace v katastru města Dubňan.
Právě v tom tedy leží hlavní kámen 
úrazu. Je to zřejmě dáno tím, že se 
v dřívějších dobách každý katastr od-
víjel samostatně a dále také tím, že stá-
vající cestu někdo vytvořil neoprávně-
ně na zemědělské půdě.
Řešení samozřejmě existuje. Je jím kom-
plexní pozemkové úprava, která byla 
zahájena na katastru Dubňan. V říjnu se 
sejdeme s pracovníky státního pozem-
kového úřadu na poradě zástupců vlast-
níků z katastru Dubňan. Budeme se 
snažit najít řešení k tomu, aby se vytvo-
řil pozemek, který bude funkčně určený 
k umístění stavby komunikace a hlavně 
aby byly pozemky na obou katastrech 
vzájemně propojené.
Řešení se jistě najde. Realizaci sta-
veb však bude možné zahájit až po 
ukončení komplexních pozemkových 
úprav a zápisu nových parcel v ka-
tastru nemovitostí. Ukončení kom-
plexních pozemkových úprav v k.ú. 
Dubňany je plánováno na rok 2024.
Zkusme se tedy obrnit trpělivostí a vy-
čkat právě na ukončení pozemkových 
úprav.

Ing. Jarmila Nešporová
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Projekt
Obec parťákem

Kalendář
Moravské

Slovácko 2021

Pošta Šardice

V rámci projektu Obec parťákem 
proběhlo v měsíci červenci a srpnu 
dotazníkové šetření rodičů žáků 
místních škol. Výsledky dotazníku 
jsou dispozici na stránkách obce 
(Obecní úřad – Dotazníky).

Nástěnný kalendář ve formátu A3 
si můžete zakoupit na obecním 
úřadě (cena 250 Kč).

Vážení klienti,
od 1. 10. 2020 je otevírací doba 
pošty změněna. tel.: 954 269 613
Otevírací doba:
Pondělí     11:00–12:00, 13:00–18:00
Úterý          8:00–12:00, 13:00–15:00
Středa       11:00–12:00, 13:00–18:00
Čtvrtek        8:00–12:00, 13:00–15:00
Pátek          8:00–12:00, 13:00–15:00

Oznamujeme případným zájemcům, 
že je možné podávat žádosti o při-
dělení bytu v novém Domě seniorů 
Šardice – v současné době je volný je-
den byt. Žadatelé o byt budou veden 
v pořadníku uchazečů a v případě 
uvolnění bytu jim bude možné byt 
přidělit.
 
Podmínky Ministerstva pro místní 
rozvoj (MMR) ČR pro podpořené 
byty – pečovatelský byt (PČB)

Cílová skupina:
Osoby v nepříznivé sociální situaci, 
které nejsou v ekonomicky aktivním 
věku a prokáží, že jejich průměrný 
čistý měsíční příjem v období 12 ka-
lendářních měsíců před uzavřením 
nájemní smlouvy nepřesáhl 0,75 ná-
sobek průměrné měsíční mzdy v pří-
padě 1členné domácnosti nebo 1,0 ná-
sobek v případě 2členné domácnosti, 
a jejichž snížená soběstačnost je způ-
sobená:

a) věkem – jedná se o seniory ve 
věku 65 let a více (65+) nebo
b) zdravotním stavem, kdy je oso-
ba závislá na pomoci jiné fyzické 
osoby podle par. 7 a násl., zákona 
o sociálních službách.

Bude-li nájemní smlouva k pečova-
telskému bytu uzavřena v období od 
1. července do 31. prosince, bude čistý 
měsíční příjem porovnán s průměr-
nou měsíční mzdou za bezprostředně 
předcházející kalendářní rok. Bude-li 
nájemní smlouva k pečovatelskému 
bytu uzavřena v období od 1. ledna 

do 30. června, bude čistý měsíční pří-
jem porovnán s průměrnou měsíční 
mzdou za předminulý kalendářní rok. 
Hodnota průměrné měsíční mzdy 
zveřejněná ČSÚ je umístěna také na 
webových stránkách MMR. Průměr-
ná měsíční mzda za rok 2018 v ČR 
činí 31 868 Kč, 0,75 násobek tedy činí 
23 901 Kč.

Specifické podmínky a nakládání 
s pečovatelským bytem:

a) Stavebně technické uspořádání 
všech pečovatelských bytů splňuje 
technické požadavky upravitelného 
bytu (vyhl. č. 398/2009 Sb. o obecných 
technických požadavcích bezbariéro-
vé užívání staveb).

b) Podlahová plocha pečovatelského 
bytu nesmí překročit 50 m2.

c) V obci je dostupná alespoň jedna 
z terénních služeb sociální péče podle 
par. 39, 40, 41 a 43 zákona o sociál-
ních službách.

d) V pečovatelských bytech nelze po-
skytovat pobytové sociální služby.

e) Příjemce uzavře s osobou z cílové 
skupiny nájemní smlouvu k PČB na 
dobu 2 let (nájemní smlouva bude ob-
sahovat ujednání o obnovování nájmu 
z bytu na dobu určitou v případě, že 
nájemce neoznámí, že nehodlá v ná-
jemním vztahu pokračovat; nájem 
se prodlouží vždy nejvíce o další dva 
roky).

f) Příjemce dotace může uzavřít 
smlouvu podle písmena e) také s oso-
bou z cílové skupiny podle písmena b) 
definice cílové skupiny, která je v eko-
nomicky aktivním věku, a to pouze 
v případě, že počet takto pronajatých 
bytů nepřesáhne 20 % z celkového po-
čtu bytů, na které byla dotace poskyt-
nuta.

g) Pro případ přechodu nájmu pečo-
vatelského bytu po úmrtí původního 
nájemce na osobu, která nepatří do 
cílové skupiny, bude nájemní smlouva 
obsahovat ujednání, kterým bude vy-
loučeno použití ustanovení par. 2285 
občanského zákoníku o obnovování 
nájmu. Taková osoba musí vyklidit byt 
nejdéle do 30 dnů po uplynutí doby, 
na kterou byl nájem sjednán. V přípa-
dě přechodu nájmu na osobu, která ke 
dni přechodu nedosáhla 18 let, bude 
nájemní smlouva obsahovat ujednání, 
že nájem skončí nejpozději uplynutím 
dvou let ode dne, kdy nájem přešel.

Dvorní část

Podporované byty - Dům seniorů Šardice
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h) V případě, že nedojde k přechodu 
nájmu podle par 2279 a násl. občan-
ského zákoníku a nájem z bytu bude 
předmětem dědictví, bude příjemce 
dotace postupovat podle par. 2283 
občanského zákoníku. To znamená, 
že vypoví nájem s dvouměsíční výpo-
vědní lhůtou nejpozději do tří měsíců 
poté, co se dozvěděl, že nájemce ze-
mřel, nedošlo k přechodu nájmu bytu, 
a kdo je nájemcovým dědicem nebo 
kdo spravuje pozůstalost.

i) Příjemce dotace (obec) uzavře ná-
jemní smlouvu s osobou z cílové sku-
piny tehdy, pokud tato osoba k datu 
uzavření nájemní smlouvy nemá ve 
vlastnictví ani podílovém spoluvlast-
nictví bytový dům, rodinný dům nebo 
byt, a nemá ani družstevní podíl v by-
tovém družstvu. Tuto podmínku musí 
splnit i další členové domácnosti, kteří 
mají v podporovaném bytě bydlet.

Bližší informace k bytům:

1. V současné době je k dispozici 1 byt 
v Domě seniorů v Šardicích.

2. dům je vybaven výtahem, nachází 
se zde společenská místnost s kuchyň-
skou linkou, místnost pro umístění 
kola, venkovní přístřešek pro kola 
a k domu přiléhá parkoviště

3. výměra jednoho bytu včetně komo-
ry je v rozmezí od cca 35 m2 do 43 m2

4. součástí bytu je kuchyňská linka, 
elektrický sporák, odsavač par, ledni-
ce, pračka (samozřejmostí jsou všech-
ny zařizovací předměty – záchodová 
místa, sprchový kout, baterie, podla-
hové topení, obklady, podlahy atd.)

5. předpokládané měsíční nájemné 
v bytě dle velikosti bytu se pohybuje 
v rozmezí od 2 155 Kč do 2 645 Kč/
měsíc

6. k nájemnému se musí připočítat 
zálohy na služby a energie a vybavení 
bytu

Případní zájemci o byt v novém 
domě seniorů se mohou informovat 
na Obecním úřadě Šardice, kde jim 
budou sděleny veškeré informace.

518 624 525
OÚ Šardice

Byt v přízemí s oknem do ulice

Bezbariérové WC, umyvadlo a sprchový kout
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Prázdniny utekly jako voda a podzim 
nám pomalu klepe na dveře. Starší 
děti se vrátily do škol a školek a na 
naše menší ratolesti se těšíme v klubu 
Hrášek. Opět se budeme setkávat kaž- 
dé úterý od 9:30 do 11:30 v Obecní 
knihovně Šardice.
Děti se spolu se svým doprovodem, ať 
již z řad rodičů či prarodičů, mohou 
těšit na setkání s kamarády, čas vypl-
něný hrami, četbou, hudbou a neza-
pomeneme ani na tvoření.
S ohledem na stávající situaci spoje-
nou s covidem-19 dodržujeme veške-
rá hygienická pravidla, o což prosíme 
i návštěvníky klubu (dezinfekce ru-
kou, v případě nemoci či nachlazení 
návštěvu klubíku vynechat).
Těšíme se na vás :-).

Tvořivý klub
Hrášek

Ocenění za hudební aktivity
od Ministerstva kultury ČR
Josefu Ištvánkovi

Do nového školního roku s úsměvem

Iva Lesovská, ředitelka MŠ

Prázdniny utekly jako voda a my 
jsme se v úterý 2. září přivítali s dětmi 
v naší školce při zahájení dalšího škol-
ního roku 2020/2021.
Do mateřské školy je zapsáno celkem 
52 dětí ve věku od 2 do 6 let, věkové 
složení dětí ve třídách je stejné jako 
v loňském roce – dvě třídy s nejstarší 
a střední věkovou skupinou (Rybičky, 
Veverky) a jedna třída s nejmladší vě-
kovou skupinou (Medvídci).

Třída Rybičky (19 dětí)
- p. uč. Lenka Hučková
- p. uč. Petra Bravencová
- asistent pedagoga Radka Válková

Třída Medvídci (14 dětí)
- p. řed. Iva Lesovská
- p. uč. Jana Dobiášková

Třída Veverky (19 dětí)
- p. uč. Lenka Zoubková
- p. uč. Mgr. Magda Brožová
- asistent ped. Taťána Vykydalová

Provozní pracovnice:
- Leona Šafránková
- Magdaléna Gajdošíková
- Věra Šilinková

Účetní:
- Zdeňka Hasalová

Vzhledem k situaci v naší zemi jsme 
museli na jaře 2020 všechny výchovně 
vzdělávací akce školky zrušit. Nyní pev-
ně doufáme, že budeme moci dětem 
v novém školním roce vše vynahradit 
a vymýšlet takové akce a projekty, kte-
ré pro ně budou radostí i přínosem. 

I nadále se v rámci možností chceme 
zabývat poznáváním a ochranou příro-
dy. Jsme zapojeni do projektu „Šablony 
II“ a v květnu příštího roku zahajujeme 
„Šablony III“. Jedná se o projekty, kte-
ré nám do MŠ přinesou finanční pro-
středky na vzdělávání jak pedagogic-
kých pracovníků (semináře, školení), 
tak na vzdělávání dětí (projektové dny 
v MŠ i mimo MŠ). Jedná se o návštěvy 
ekocenter a výchovně vzdělávacích in-
stitucí, kde se děti učí novým zajíma-
vým poznatkům. Pokud bude zájem 
rodičů, chceme vyzkoušet i školu v pří-
rodě na jednu noc.

Třída Veverky
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Nově vybudovanou přírodní zahradu 
neustále zvelebujeme – vymýšlíme, 
co doplnit, abychom přilákali drobné 
živočichy, hmyz i ptáčky. Děti si samy 
napouštějí dešťovou vodu z velkého 
sudu a zalévají záhony, doplňují vodu 
ptáčkům do pítek. Na jaře děti sklidily 
první plody rybízu a vyrobily výborný 
sirup.
V každé třídě máme koutek přírody se 
živým zvířátkem, o prázdninách jsme 
instalovali do třídy Rybiček a Med-
vídků akvária a do třídy Veverek 
v nejbližší době plánujeme terárium 
s leguánem. Už jsme vyzkoušeli křeč-
ky, strašilky, šneky… a ze zkušenosti 
víme, že děti ráno po příchodu do tří-
dy jdou nejdříve za zvířátky a teprve 
potom si začínají hrát.
V letošním školním roce budeme po-
kračovat v logopedické prevenci dětí, 
v kroužku angličtiny a nově chceme 
vyzkoušet folklorní kroužek a kroužek 
tvoření.
Máme toho v plánu mnoho, v dohled-
né době chystáme ve spolupráci s OÚ 
revitalizaci technických instalací v MŠ 
(stavební úpravy, elektro, zdravotech-
nické instalace, vytápění). Zřizovatel 
již sleduje dotační linie, tak věříme, že 
nám vše vyjde.
Pokud bude příznivý rok, tak nás 
v naší školce čeká pestrý program. 
Cílem všech zaměstnanců je vytvářet 
pro děti podnětné prostředí pro je-
jich zdravý fyzický a psychický vývoj. 
Smích, radost a jiskřičky v jejich očích 
jsou pro nás zpětnou vazbou, že dělá-
me svou práci dobře.

Základní škola T. G. Masaryka
Zahájení školního roku 2020/2021

Letošní 1. září nám opět ukázalo, jak 
ošidné je plánovat. Vše bylo připra-
veno na slavnostní zahájení školního 
roku v areálu Za Starou školou, ale 
počasí nám nepřálo. My pedagogové 
i žáci a rodiče jsme se však již v minu-
lých měsících naučili tak trochu im-
provizovat, a proto uvítání žáků pro-

běhlo ve třídách mile a profesionálně.
Všichni jsme byli opravdu moc rádi, 
že jsme se se svými žáky viděli. Někte-
ří se zúčastnili příměstského tábora 
nebo i dobrovolné výuky, ale s někte-
rými jsme se neviděli půl roku!
Těšili jsme se na sebe navzájem, na zá-
žitky, vyprávění a věřím, že i na učení.
A práce ve škole znamená učení. To je 
naší prioritou.
A co nás tedy v tomto školním roce 

čeká? Víme všichni, že moc plánovat 
se nedá, přesto bychom rádi zachovali 
všechny tradiční akce a nabídky. Rádi 
bychom umožnili všem našim žákům 
účast v zájmových kroužcích, vánoční 
zpívání, lyžařský výcvik menších i vět-
ších žáků, plavání 2., 3., a 4. třídy, ples 
SRPŠ a mnohé jiné tradiční akce.
Minulé „koronavirové“ měsíce nám 
všem přinesly i mnohá poučení. Mu-
síme být k sobě navzájem více ohledu-

Mgr. Jitka Brhlová, ředitelka školy

Třída Rybičky

Třída Medvídci
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Nová učebna
fyziky a chemie

plní, vážit si více své i cizí práce, dbát 
na zvýšenou hygienu. U nás ve škole 
je o to postaráno. Paní uklízečky i pan 
školník vědí, jak se postarat o pravi-
delnou údržbu školních prostor. Pe-
dagogové vědí, na co se zaměřit při 
pobytu ve škole, a na žácích je, aby 
svědomitě všechna hygienická naříze-
ní dodržovali.
Rodiče bych chtěla informovat, 
že jsme připraveni na zvýšená hygie- 
nická opatření, máme i zajištěnou 
izolační místnost se samostatným so-
ciálním zařízením a vchodem. Z vaší 
strany, milí rodiče, vás žádám o zod-

Zaměstnanci školy pro rok 2020/2021

povědnost a zohledňování zdravot-
ního stavu vašich dětí při posílání do 
výuky. Ta bude probíhat standardně. 
Pokud dojde k uzavření třídy nebo 
školy, bude probíhat povinná distanč-
ní výuka.
V době distančního vyučování a v let-
ních měsících došlo v naší škole 
k několika velkým změnám. Největší 
investice byla vložena do vybudová-
ní fyzikálně-chemické učebny. Tato 
učebna vznikla za podpory Fondu Ev-
ropské unie a ve spolupráci s obecním 
úřadem. Při té příležitosti byly vybu-
dovány i bezbariérové záchody a po-

jízdná plošina pro handicapované.
V prostorách školy byly jako již tra-
dičně provedeny malířské a natěra-
čské práce. Žáci 6. a 8. třídy mají ve 
svých kmenových třídách interaktivní 
tabule. A pokusíme se brzy instalovat 
interaktivky i do zbylých dvou tříd 
2. stupně. Tím budeme mít pokryty 
všechny třídy školy, což není obvyklé.
Pomalu se snažíme i o úpravu prostře-
dí u vstupu do školy. Díky vybudova-
nému oplocení školního hřiště si žáci 
dávají kola za branku. Je to bezpečněj-
ší a před školou časem vznikne pro-
stor pro relaxaci.

Ředitelka Mgr. Jitka Brhlová
Zástupkyně Mgr. Blanka Uhljarová
I. třída
koordinátorka EVVO Mgr. Lenka Moravčíková

II. třída
metodik prevence Mgr. Lenka Cápková

III. třída
koordinátor ŠPP Mgr. Jarmila Mokrá

IV. třída Mgr. Eva Lysoňková
V. třída Kristýna Sadílková
VI. třída Erika Maradová
VII. třída Mgr. Zuzana Havlíčková
VIII. třída Mgr. Zuzana Kopecká
IX. třída
výchovný poradce Mgr. Blanka Uhljarová

bez třídnictví
koordinátor ICT Mgr. Jiří Novotný

bez třídnictví Mgr. Hana Horáková
bez třídnictví
asistentka pedagoga Mgr. Františka Kneipová

bez třídnictví Bc. Jan Mokrý
vychovatelka ŠD,
asistentka pedagoga Andrea Zahrádková

vychovatelka ŠK a ŠD,
asistentka pedagoga Marcela Palmeová

asistentka pedagoga Lenka Hasalová
asistentka pedagoga Věra Řičicová
hospodářka Zdeňka Hasalová
školník a údržbář Jaroslav Sácký
uklízečka Jana Padalíková
uklízečka Jana Kramlová
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1. třída, Základní škola T. G. Masaryka

Jako každý rok i letos v září začal nový 
školní rok. Tentokrát s označením 
2020/2021 a zároveň poznamenaný 
epidemií koronaviru. Snad bude klid-
nější a příznivější než ten loňský. Na-
těšení učitelé i ostatní pracovníci školy 
připravili pro všechny žáky vyzdobe-
né třídy, vybavení a hlavně hygienické 
podmínky tak, aby se žáci cítili ve ško-
le příjemně a bezpečně.
Naši prvňáčci ještě stihli na jaře ná-
vštěvu ve škole jako předškoláci, aby se 
podívali, jak to u nás vypadá. Bohužel 
už ale neměli možnost přijít k zápisu, 

aby nám ukázali všechno, co už umějí. 
O to víc jsme se na ně těšili teď v září.
Počasí se sice rozhodlo nám slavnost-
ní přivítání pokazit, přesto jsme se po-
kusili alespoň symbolicky prvňáčkům 
slavnostní atmosféru přiblížit ve třídě. 
Dětem i jejich rodičům jsme popřá-
li hodně úspěchů, elánu a trpělivosti, 
rozdali drobné dárky a velikou spous-
tu informací a úkolů.

V první třídě tentokrát bude 18 žáčků:

Bábík Maxmilián
Belková Nika

Brázda Alexandr
Brázdová Veronika

Břinková Veronika
Buštíková Tereza

Caruana Sofia
Daněk Martin

Dlouhý Dominik
Horák Bruno
Horák Karel

Knoflíčková Eliška
Kučerová Sofie
Matulová Ella

Něnička Martin
Sládek Andrej

Šurýnová Natálie
Šváb Roman

Tak nám držte pěsti, ať se vše podaří 
a naučíme se všechno, co potřebujeme.

Mgr. Lenka Moravčíková

Příměstský tábor šardických dětí

Vztyčením vlastnoručně vyrobené 
vlajky byl dne 13. července zahájen 
příměstský tábor při Základní škole 
T. G. Masaryka Šardice. Začal tak za-
jímavý, bohatý na zážitky a kupodivu 
i slunečný týden pro děti od 5 do 11 let 
převážně z naší vesnice.
My učitelé, pracovníci zdejší školy 
a jedna iniciativní maminka jsme se 
rozhodli, že si tak trochu prodlouží-
me netradiční školní rok a strávíme 
se svými žáky pět letních dnů. Není 
samozřejmost starat se ve svém volnu 
a bez nároku na odměnu o 30 malých 
táborníků, ale nás práce s dětmi baví 

a rádi je poznáváme i mimo školní la-
vice.
Program tábora byl i díky štědrosti 
sponzorů opravdu bohatý. V budově 
školy, na školní zahradě i hřišti pro-
běhly vědecké dílny, netradiční ang-
ličtina, tancování, zpívání, indiánské 
a zábavné olympijské hry. S dětmi 
jsme navštívili Slovanské hradiště 
v Mikulčicích, ZOO a lanové centrum 
v Hodoníně. Velký úspěch měla ná-
vštěva policejní stanice v Kyjově. Me-
daile získaly děti po absolvování spor-
tovních disciplín na šardickém hřišti, 
kde se jim věnovali i členové TJ Baník.
Po celý týden nosily děti vlastnoručně 
vyzdobená trička, která dostaly jako 
sponzorský dar. A nejen to. Téměř ka-

ždý den si přinesly domů své výrobky, 
např. dřevěnou medaili, puzzle, zákus-
ky ke kafíčku pro rodiče nebo drob-
nosti z „kouzelné“ truhlice.
Příměstský tábor utekl jako voda 
a byla slyšet jen slova chvály – od dětí 
i od rodičů. Po dotazech, zda tento tá-
bor budeme pořádat i příští léto, jsme 
se my dospělí účastníci jen usmívali. 
Sice unaveně a vyčerpaně, ale šťast-
ně a spokojeně. Tak snad i příští rok 
se o prázdninách ozve u naší školy 
hlasité: Šardickému školnímu táboru 
ZDAR!
Odkazy k PT: RTVJ (www.rtvj.cz), webové stránky 
školy (zssardice.cz), obce Šardice (www.sardice.cz), 
Slovanského hradiště Mikulčice (www.masaryk.info/
slovanske-hradiste-mikulcice), facebookové stránky 
školy (www.facebook.com/ZSSardice/).

Mgr. Jitka Brhlová, ředitelka školy
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Zapojení žáků naší školy do projektu

Společnost Vetropack Moravia Glass 
navázala na úspěšný třetí ročník „Ma-
lých věcí“ a vyhlásila čtvrté malé gran-
tové řízení na zlepšení současného 
stavu, zvelebení nebo zviditelnění no-
minovaných „Malých věcí“ v regionu.
Během mimořádného opatření se tedy 
spojila část žákovského parlamentu 
a ve spolupráci s panem školníkem, 
vedením školy a s podporou vedení 
obce podala přihlášku do nabízeného 
programu.

Měli jsme velkou radost, že tento pro-
jekt podaný v rámci grantového pro-
gramu „Malé věci kolem nás 4“ byl 
vybrán mezi šest vítězných a byl pod-
pořen částkou 10 000 Kč.
Tomuto úspěchu předcházelo zdůvod-
nění nominace:

Naše škola se pyšní mezinárodním 
titulem Ekoškola a její chloubou je 
i školní zahrada, která je současně 
i „přírodní učebnou“. Duchem zahra-
dy je od jejího otevření v roce 2011 je-
zírko s vodními rostlinami, rybkami, 
žábami a prostě vším, co k takovému 
vodnímu ekosystému patří. Jak čas 
plynul, tak se postupně život z malé 
vodní plochy vytrácel. Proto se čle-
nové žákovského parlamentu s paní 
učitelkou Yvetou Řihákovou poradili 
s odborníkem na slovo vzatým, kte-
rým je pan školník a údržbář Jaroslav 
Sácký. Ten navrhl jednoduché řešení, 
a to filtraci. Díky tomu se do jezírka 
naší školní zahrady opět budou moci 
vracet barevní karasi či závojenky 
a nám všem bude na zahradě dobře.

Příspěvky členů žákovského parla-
mentu k přihlášení do grantového ří-
zení:

Malé vodní království
Adéla Slámová, žákyně IX. třídy, před-
sedkyně žákovského parlamentu, šéfre-
daktorka školního zpravodaje

Mezi údolím Školouníkem a kop-
cem Školkouníkem se rozkládalo 
malé vodní království s pěkným je-
zírkem, ve kterém plavaly krásné ba-
revné rybičky. Děti z údolí i kopce se 
chodily k jezírku se svými školmistry 
učit a svačiny o přestávkách jim zde 
chutnaly vždy nejlépe. Paní učitelky 
jim vyprávěly pohádky o rybičkách, 
které jsou vlastně zakleté princezny. 
Děti pozorně poslouchaly a každý 
den počítaly rybičky, zda jich je méně 
a jestli je už některá vysvobozená. 
Hodný pan pedel se o jezírko staral, 
čistil je a přikrmoval rybičky. Dnes je 
ale jezírko plné špinavé vody. Barevné 
rybičky také zmizely a zmizely i úsmě-
vy dětí, které marně čekají na hodné-

Mgr. Jitka Brhlová
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ho čaroděje, který by dokázal vyčistit 
vodu v jezírku a navrátil do něho ži-
vot. Doufají, že se nějaký objeví a splní 
jejich tajný sen.

Naše školní zahrada
Tomáš Blata, žák VI. třídy, člen žákov-
ského parlamentu, redaktor školního 
zpravodaje s všeobecným přehledem

Když v horkých letních dnech musí-
me sedět ve škole, chtělo by to něco 
na ochlazení a potěchu oka. A v tom-
to problému by nám mohlo pomoci 
filtrační zařízení do školního jezírka, 
které je na tom nyní dost špatně. Mým 
nejoblíbenějším koníčkem je rybolov 
a nepřítomnost mých němých kama-
rádů v jezírku mě trápí nejvíce, ale je 

pravda, že ani mně by ve špinavé ze-
lené vodě dobře nebylo. Vzorem je 
mi držitel několika světových rekordů 
Jakub Vágner. Na školní zahradě se 
koná spousta akcí a byli bychom rádi, 
kdyby to naše jezírko opět ožilo a nám 
se u něj zase dobře všem učilo, mohli 
jsme se zde setkávat a pohovořit spolu 
jako jedna velká rodina.

Obecní knihovna Šardice

Knihovna byla i v letošním roce za-
pojena do projektu na podporu čte-
nářské gramotnosti „Už jsem čtenář – 
Knížka pro prvňáčka“. Cílem projektu 
je rozvoj čtenářských návyků žáků již 
od prvního ročníku školní docházky. 
Účastníkem projektu pro školní rok 
2019/2020 byla první třída paní uči-
telky Yvety Řihákové. Děti se sešly na 
poslední společné besedě a společném 
čtení v knihovně 29. 6. 2020. Hravou 
formou si ověřily své vědomosti ze 
svých čtenářských dovedností. Na zá-
věr byly pasovány na čtenáře a odmě-
nou za úspěšné absolvování projektu 
byla pro děti knížka pro prvňáčka 
„Katka a klokan ze šuplíku“, kterou 
napsala spisovatelka Lenka Rožnovská 
a ilustrovala Andrea Popprová.
V rámci dotačního projektu Knihov-
na 21. století, pod názvem „100 let 
Obecní knihovny Šardice – Bavíme 

se v knihovně celý rok“, byla usku-
tečněna akce na závěr prázdninového 
období. Rozloučení s letními prázd-
ninami proběhlo v neděli 30. 8. 2020, 
pod názvem „Rozloučení s prázdni-
nami s kočovným divadélkem“. Dět-
ské kočovné divadýlko z Kyjova, parta 
nadšenců hrajících divadlo, uvedlo 
pohádkové operky: Císařovy nové 
šaty, Jak se Honza učil cizí řeči, Chro, 
Chro, pohádka. Představení bylo plné 
humoru, zábavných a poučných pís-
niček pro děti i pro dospělé. Skákací 
hrad pro děti byl závěrečnou tečkou 
pro ukončení poslední prázdninové 
neděle.
V říjnu knihovna podpoří 24. ročník 
Týden knihoven (5.–11. 10. 2020), 
který pořádá Svaz knihovníků a in-
formačních pracovníků ČR. V rám-
ci tohoto týdne budou noví čtenáři 
knihovny registrováni zdarma a bu-
dou prominuty upomínky za nevráce-
né výpůjčky.
Další akce, která je plánována k týd-

nu knihoven, ale i v rámci projektu 
Knihovna 21. století, je setkání dětí 
z MŠ a první a druhé třídy ZŠ se spi-
sovatelkou Markétou Harasimovou. 
Setkání se uskuteční 19. 10. 2020 pod 
názvem „Kočkohrátky“.

Chtěla bych tímto poděkovat všem 
návštěvníkům knihovny za dodržová-
ní základních hygienických pravidel, 
která jsou důležitá a nutná i nadále 
dodržovat, tj. dezinfekce rukou, od-
stup alespoň 1,5m.

Otevírací doba knihovny je každou 
středu (8:00 – 12:00, 13:00 – 17:00) 
a v pátek (16:00 – 19:30).
Informace o realizaci dalších akcí, 
s ohledem na vývoji současné situace 
s Covid-19, naleznete na níže uvede-
ných stránkách knihovny.

Marie Olšerová

www.knihovnasardice.webk.cz
mail: knihovna.sardice@seznam.cz
telefon: 734 203 090, 728 486 918
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Spolky v Šardicích

Český svaz
chovatelů

Z činnosti Ochotníků ze Šardic

Český svaz chovatelů v Šardicích pro-
žíval kvůli koronaviru na začátku roku 
a v jarních měsících těžké chvíle. Ni-
kdo nevěděl, jak se bude situace dále 
vyvíjet. Rozhodovalo se, zda tetovat 
a kroužkovat chovná zvířata, protože 
nikdo nevěděl, jak vše dopadne. Byly 
zrušeny burzy, výstavy; zavřeny ob-
chody s krmivy a chovatelským zaří-
zením.
Na dotazy na vedoucí místa nám ni-
kdo nedokázal odpovědět. Naštěstí 
se situace poměrně uklidnila, a tak 
díky rozvolnění už některé organizace 
ČSCH plánují letošní výstavy. Do uzá-
věrky tohoto zpravodaje se naši cho-
vatelé zúčastnili zatím jediné výstavy, 
a to 5. oblastní a 16. okresní výstavy 
mladých chovatelů a místní výstavy 
králíků, drůbeže, holubů a exotů v Ky-
jově. I naši chovatelé si přivezli čestné 
ceny. P. Brázda a p. Košulič za králíky 
a p. Ištvánek za holuby.
Doufejme, že přes všechny nástrahy, 
které nám letošní rok přichystal, se 
nám bude v budoucnu v chovatelství 
dařit alespoň tak jako doposud.
Chovu zdar!

Krásných osm let začínal náš divadel-
ní rok březnovou oslavou Mezinárod-
ního dne žen, kterou pro všechny naše 
příznivce připravovala mužská část 
našeho spolku. Nebylo tomu jinak ani 
v letošním roce, kdy naši ochotníci 
strávili hodiny vymýšlením a nacvi-
čováním této estrády, aby všem ženám 
jejich svátek zpříjemnili. Tato akce 
byla plánovaná na 14. 3. 2020. Bohu-
žel nařízením vlády o rušení všech 
akcí z důvodu šíření koronaviru byla 
i naše akce zrušena. Nepořádala se ani 
akce v létě, kdy jsme se každoročně 
sešli, abychom spolu s dětmi ukončili 
prázdniny. Nikdo z nás neví, jak bude 
situace nadále probíhat, takže termíny 
dalších akcí v letošním roce jsou ne-
jisté.

Ochotníci však ani v této „korona-
virové“ době nezaháleli. Chtěli jsme 
být v této těžké době také nápomoc-
ni, a tak jsme předali pracovnicím 
obecního úřadu částku 15 000 Kč na 
nákup textilií, ze kterých pak míst-
ní šikovné švadlenky ušily a rozdaly 
občanům roušky. Pro naše „místní 
bojovníky v první linii“ (zdravotníky 
a prodavačky), jsme objednali a roz-
vezli 54 ks ochranných štítů. Dále pro 
vás nacvičujeme novou divadelní hru 
a doufáme, že vám ji brzy budeme 
moci sehrát. O termínu vás budeme 
informovat.
Do té doby přejeme všem hodně pev-
ného zdraví, pevné nervy a hlavně 
plno optimismu.
Jako malou náplast za letošní zruše-
nou oslavu MDŽ přidáváme pár fotek 
z let minulých na zadní straně zpravo-
daje.

Josef Brázda

Mgr. Jana Kolaříková
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Z dění v obci
Klub seniorů Nový Ptačí park

– Kosteliska

První poprázdninové setkání našich  
seniorů se neslo především v duchu 
plánování budoucích setkání a reka-
pitulace doby, která byla s ohledem na 
situaci spojenou s výskytem covidové 
krize pro někoho více, pro někoho 
méně problematická. Obecní knihov-
nu tak opět rozezněly milé hlasy na-
šich seniorek a my doufáme, že se při 
příštích setkáních uvidíme se známý-
mi i s novými tvářemi z řad našich 
seniorů.
Setkávání a programy pro seniory 
mají v obci již letitou tradici, kterou 
bychom neradili porušili a ochudi-
li tak naše milé seniory a seniorky 
o možnost setkávání se a udržování 
společenských vztahů a kontaktů.
Při jednotlivých besedách mohou sdí-
let společné zájmy a vyměňovat si tipy 

Severně od Jarohněvického rybní-
ka, jak určitě mnozí místní obyvatelé 
vědí, se rozkládají rozsáhlé podmáče-
né pozemky zarostlé bujnou vegetací, 
ve které tu a tam prosvítají drobné 
vodní plochy. Území protíná říčka 
Kyjovka. Na okrajích je pak lemováno 
lesíky a loukami na píscích s vegetací 
mnohem řidší a téměř bez přítomnos-
ti vody.
Ač toto území působí zdánlivě neza-
jímavě a zanedbaně, je velmi pestré 
co do biologické rozmanitosti. Právě 
střídání velmi vlhkých až podmáče-
ných míst s těmi téměř zcela suchými 
vytváří příhodné podmínky pro hojný 
výskyt nejen různých druhů ptáků, ale 

a postřehy, nebo nabývat a předávat 
nové znalosti z kreativního světa, pro-
střednictvím jednotlivých workshopů 
na téma decoupage aneb ubrousková 
technika, výroba mýdel a svíček, vá-
noční dekorace atd.
Chybět samozřejmě nebude ani oblí-
bený trénink paměti, při kterém po-
cvičíme nejeden mozkový závit.

Bc. Eva Mráziková

Česká společnost ornitologická, 
jihomoravská pobočka

V sobotu 5. září uspořádalo Folklorní 
sdružení Šardičan v přírodním areálu 
Za Starou školou „Předhodové zpívá-
ní sborů“. V krásném prosluněném 
odpoledni zahájil zpívání mužský 
sbor ze Šardic, který v letošním roce 
oslavil 20. výročí od svého založení. 
Pogratulovat k tomuto výročí při-
jely mužské sbory z Dubňan, Žaro-
šic, Hovoran, Svatobořic-Mistřína, 

Hroznové Lhoty, Dolních Dunajovic 
a Vlčnova, které svým zpěvem potě-
šily kolem 110 spokojených diváků. 
V pořadu vystoupily děti ze Šardi-
čánku pod vedením Mgr. Lenky Cáp-
kové a o překvapení se postarali só-
listé – zpěváci Martin Roman a Adéla 
Řiháková, které doprovázela DCM 
Červenička se svými sólisty. Na závěr 
zazněly písně v podání všech účin-

kujících a po skončení programu 
pokračovala beseda u cimbálu s CM 
Denica.

Poděkování patří všem, kteří se po-
díleli na přípravě a realizaci této vel-
mi zdařilé kulturní akce a také panu 
MUDr. Břeňovi, který pořadem pro-
vázel a svými vtipy a zábavnými his-
torkami přispěl k dobré náladě.

Mužáci ze Šardic oslavili 20. výročí svého založení
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Z historie
Nový kostel v Šardicích - zašlapaný projekt

I když kostel nebyl za války poškozený, 
protože největší granát vybuchl u Urub-
kového asi 100 metrů daleko, přesto byl 
po válce v dost špatným stavu. Původ-
ně měla věž kopule, tak jak je vidíme 
na starých fotografiích. Pamatuju se, 
jak se kopule zdělávaly a jak tam našli 
schránku se starými zápisy z dřívější 
doby. Zdivo věže se o několik metrů sní-
žilo a byla tam udělaná stříška z křidli-
ce. Kopule prý hrozila zřícením. Stříška 
odpovídá více stáří kostela a byla tam 
zase umístěna schránka pro příští gene-
race. Na kostele byly provedeny různý 
opravy, aby se mohl dále využívat. Hro-
zilo mu totiž uzavření.
Když byl kostel v takovým stavu, tak se 

uvažovalo o výstavbě kostela novýho, 
modernějšího. Viděl sem plány, tak vím, 
jak měl kostel vypadat. Plány novýho 
kostela byly vystaveny pro veřejnost 
vzadu pod věží. Kostel měl stát na mís-
tě dnes zvaným Kostelisko. Kostelisko 
je u cesty na hřbitov. Schody ke kostelu 
měly vést až od starýho hřbitova. Cho-
dilo se tam na brigády, při kterých se 
dělaly terénní úpravy. Na brigády sme 
chodili také s kaplanem Karlem Votou-
palem. Na stanoviště se navážel kámen, 
vápno a jiný materiál. Po válce bylo 
málo všeho materiálu. V životě lidí se to 
projevovalo tak, že na každú stavební 
úpravu bylo potřeba stavební povolení. 
Bez povolení se nesmělo předělat ani 
okno. Protože stát v té době neměl dost 
stavební oceli, tak obec provedla sběr 
kovovýho šrotu pro potřebu výstavby 
kostela. Když to bylo na kostel, tak lidé 

dávali do sběru vše, co mohli postrádat. 
Vzpomínám si, že před domy byly hro-
mady věcí. Bylo tam na dnešní dobu 
hodně starožitností. Jen tych žehliček, 
do kerých se dávalo při žehlení žhavý 
uhlí, bylo hodně. Byly tam aji iný věci, 
kerý dnes lidi obdivujú nebo sháňajú.
Po roce 1948 bylo všecko jinak. Stavba 
novýho kostela nebyla povolená, staveb-
ní materiál byl postupně použit obcí, že-
lezo zostalo státu. Pan kaplan Votoupal 
mosel nastúpit na vojnu k černým ba-
ronům a ve vojenskym sem ho viděl ne-
kolikrát. Do Šardic se už nevrátil. Starý 
kostel se mosel opravit, aby se mohl dál 
využívat. Hodně se udělalo za pátera 
Bedřicha Krumpa, kerý došel do Šardic 
nekdy kolem roku 1953.
Naši předkové údajně chodili do kostela 
po schodech, dnes je kostel mírně pod 
úrovní chodníku, proto se moselo oko-

Josef Zajíc

také obojživelníků, hmyzu i dalších 
bezobratlých živočichů a samozřej-
mě také rostlin. Právě proto se Česká 
společnost ornitologická (ČSO) ve 
spolupráci se svou jihomoravskou po-
bočkou snaží vytvořit zde nový ptačí 
park, pro nějž jsme zvolili název Kos-
teliska.
Co je to ptačí park? Ptačí parky jsou 
dlouhodobý projekt ČSO, který má za 
cíl prostřednictvím výkupů pozemků 
do majetku ČSO a následnou cílenou 
péčí o ně vytvářet na vhodných mís-
tech soukromé rezervace. Důraz je 
v nich kladen zejména na co nejlepší 
podmínky pro ptáky, ale neopomíjí 
ani ostatní živé organismy. Zároveň 
je cílem ptačích parků umožnit široké 
veřejnosti přímý kontakt s přírodou 
způsobem – vidět, ale nerušit.
První ptačí park Josefovské louky 
vzniká již od roku 2006 ve východních 
Čechách. Od letošního roku vznikají 
dva další a jedním z nich jsou Koste-
liska. Prostředky na výkupy pozemků 
získáváme zejména z darů našich čle-
nů a podporovatelů. Péči se snažíme 
zajistit s využitím různých národních 
i evropských dotací a nemalou měrou 

také vlastní činností a dobrovolnickou 
prací.
Již se nám podařilo některé pozem-
ky vykoupit a u jiných získat souhlas 
vlastníků s jejich využitím, a tak jsme 
začali s prvními pracemi. Vysekali 
jsme a vyřezali více než tři hektary za-
rostlých ploch, ořezali některé stromy 
tak, aby vytvořily tzv. hlavy a prodlou-
žila se jejich životnost a zároveň se vy-
tvořily podmínky například pro hmyz. 
Již od června zde probíhá pastva ovcí 
a koz. Do budoucna plánujeme vlast-
ní pozemky co nejvíce rozšířit a péči 
o ně zajistit zejména dříve běžnými 
způsoby, jako je kosení luk a pastva 
dobytka. Také počítáme s postupný-
mi terénními úpravami, jejichž úče-
lem bude především obnovit a rozšířit 
drobné vodní plochy. V neposlední 
řadě bychom chtěli území zpřístupnit 
veřejnosti, aby se do některých jeho 
částí dalo bezpečně a pohodlně vstu-
povat např. po povalových chodnících 
a jinam třeba jen nerušeně nahlížet 
z ornitologických pozorovatelen. Také 
místa k zastavení a odpočinku by ne-
měla chybět.
O našem záměru jsme již informova-

li obce v okolí a navázali spolupráci 
s městem Dubňany, na jehož katast-
ru leží největší část území. Věříme, 
že ptačí park může být v budoucnu 
zajímavým místem nejen pro přírodu 
a milovníky ptactva, ale také pro ná-
vštěvníky z blízka i dálky. Pokud máte 
zájem o více informací, chtěli byste se 
zapojit, jakkoliv podpořit naše úsilí 
či se na cokoliv zeptat, neváhejte nás 
kontaktovat – jmpcso@birdlife.cz, 
www.jmpcso.cz.

Kdo jsme?
Česká společnost ornitologická, 
která, jak už název napovídá, zkou-
má a chrání ptáky, jejich prostředí 
a přírodu jako celek a svou čin-
ností k tomu motivuje i širokou 
veřejnost, sdružuje profesionální 
i amatérské ornitology, ale také 
prosté milovníky přírody. Byla za-
ložena v roce 1926. Jihomoravská 
pobočka ČSO je jejím pobočným 
spolkem působícím zejména v Ji-
homoravském kraji.
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lí kostela odvodnit. To bylo provedeno 
pomocí betonových tvarovek. Formu 
na ně udělal pan páter, kerý byl velice 
zručný řezbář, byl velice pracovitý, lidé 
ho měli rádi a poslúchali ho. Pan páter 
byl aji fyzicky zdatný, dokázal na stře-
še udělat stojku na rukách. Na koste-
le byla vyměněná křidlica, protože ta 
původní byla ještě ruční výroby a byla 
dost těžká. Nová křidlice je bobrovka, 
proto se se moselo udělat aji přelatová-
ní. Byly provedeny aj iný opravy, klenba 
byla zpevněna betonem, byla opravena 
omítka zevnitř aji z venku a hodně prá-
ce bylo potřeba na oklepání staré omít-
ky. To sme dělali každú volnú chvilku. 
Za pátera se udělalo hodně úprav, ko-
lem kostela se udělalo oplocení a výsled-
kem byl pěkný vzhled kostela a okolí. 
Byla opravena elektroinstalace, byly 
opraveny dlažby a kostel byl zalíčený.
S elektřinou se moselo tenkrát moc šet-
řit, protože kostel měl omezenou spotře-
bu proudu. Vzpomínám si, že se moselo 

zdělat osvětlení ze soch, u kerých bylo 
jako svatozář. V kostelích, hlavně křes-
ťanských, svítí stále věčné světlo. Dnes 
se ve věčných světlech používají žárov-
ky s minimální spotřebou proudu, ale 
v minulosti se v jižních zemích používal 
v lampách olej, hlavně olivový. V našich 
zeměpisných oblastech se používal živo-
čišný tuk. Ten byl uskladněný na orátrii, 
v takovým dřevěným škopku, a podle 
potřeby se do lampy doplňoval. Sádlo 
bylo starý a moc nevonělo, spíš naopak.
Taky sme chodili ministranti aji ostatní 
kluci šlapat měchy u varhan. To spočí-
valo v tym, že vzduch potřebný k hraní 
se vytvářel šlapáním pedálu, kerý byl 
umístěný na boční straně varhan. Šlapa-
jící se držel takovýho držadla a sešlapá-
váním pedálu měchem vytvářel vzduch, 
kerý se pouštěl do varhan. Byl tam 
ukazatel množství vzduchu v ústrojí, 
aby nedošlo k poklesnutí vzduchu a za-
stavení varhan. Vlasta G. mě říkala, že 
chodívala na kůr na zkúšky zpěvu a že 

tam šlapávala měchy aji Roska, kerá 
patřila mezi potřebné občany.
Vedle zákristie byla starobylá zvonice 
celá ze dřeva, kerá byla v minulosti zdě-
lána z věže, protože při zvonění se chvě-
ním věž kostela poškozovala. Když byla 
v minulosti zvonice na věži, tak se zvo-
nilo tak, že provazy od zvonů prochá-
zely přes celú věž až do kostela, odkud 
se zvonilo. Dnes už se zvoní elektricky. 
Zvonice se na věž vrátila, když byla věž 
znovu opravena a nadstavena nekdy 
kolem roku 1970. Nekolik let po tom se 
kúpil a světil nový zvon a dával na věž.
K velkým opravám došlo po revoluci, 
když byla na střechu přidána věžička, 
kerá byla zdělaná při předešlých opra-
vách. Byly znovu otlučeny stěny kostela 
a kostel byl znovu omítnutý, ale to už 
lepšími a kvalitnějšími materiály. Klen-
ba kostela byla na nekolika místech 
kostela stažena takovými mohutnými 
šlisnami a omítky už prováděla odbor-
ná firma.

Lovec autogramů

Setkání s nejlepším
fotbalistou světa
Edson Arantes do Nascimento – to 
je pravé jméno Pelého. Pelé se naro-
dil r. 1940 a jeho domovskými kluby 
byly FC Santos a New York Cosmos. 
Hrával s číslem 10 a zúčastnil se čtyř 
světových šampionátů a 3x se stal mi-
strem světa. Poprvé jako nejmladší 
hráč historie v roce 1958 ve Švédsku, 
kdy mu bylo teprve 18 let. Podruhé 
v roce 1962 v Chile. Ve finále tehdy 
porazila Brazílie Československo 3:1 
a od té doby má Pelé vřelý vztah k naší 
republice (hlavně s Masopustem 
a Kvašňákem). Potřetí byl mistrem 
světa v roce 1970 v Mexiku. V dnešní 
době ho nikdo nepřekoná.
Když jsem se v červenci r. 1994 od 
známého kamaráda z Bratislavy do-
zvěděl, že 17. září se v Košicích usku-
teční přátelské utkání veteránů Sloven-
sko – Brazil Masters v čele se slavným 
Pelém, Luisem Pereirou, Eduem 
a dalšími mistry světa, na 100 % 

Josef Čech
jsem věděl, že tam pojedu. Za Slová-
ky hráli: Seman, Gögh, Jurkemik, Ján 
a Jozef Čapkovičové, Dobiáš, Petráš, 
M. Masný, Adamec atd.
17. září jsem jel večerním vlakem do 
Bratislavy, abych chytil půlnoční rych-
lík do Košic. Jaké bylo moje překvape-
ní, když jsem v Bratislavě v půlnočním 
rychlíku zaregistroval mého známého 
Sparťana století, fotbalovou legendu 
Andreje Kvašňáka. Sedl jsem si vedle 
něho. Ptal se mě, kam jedu. Když jsem 
mu řekl, že jedu do Košic na fotbal ve-
teránů Slovensko – Brazílie, a že bych 
chtěl získat podpis Pelého, odpověděl 
mi, že mám štěstí. Řekl mi, že když se 
ho budu držet, že autogram nebude 
problém, protože on je pozván od sa-
motného Pelého. Andrej říkal, že sice 
hraje Slovensko, ale z Čech si Pelé přál 
setkat se se ním a s Josefem Masopus-
tem.
V 6:30 jsme přijeli do Košic a v 7:00 
jsme byli v hotelu Slovan, kde bylo 
mužstvo Brazílie ubytované. Byli jsme 
mezi prvními hosty. Sedli jsme si 
k oknu, dali si snídani (raňajky) a če-
kali na pokyny pana Masopusta, který 
v hotelu Slovan spal. Čekali jsme dlou-

ho. Mezitím si k našemu stolu přisedl 
tehdy náš nejlepší fotbalový komentá-
tor Karol Polák a za 20 minut přišel 
i Josef Masopust. Andrej mě předsta-
vil. Josef Masopust mi podal ruku na 
uvítanou a já se představil jako Pepa 
Čech od Ratíškovic. To zabralo. Říkal 
mně: „Milej, zlatej co já se s Duklou 
v 60. a 70. letech nahrával v Ratíškovi-
cích… Každý rok nás zvali ratíškovští 
Dukláci Pepík Vacenovský a Fanda 
Kordula a my po fotbale povolili uzdu 
výbornému vínu.“
Pan Masopust říkal, že Pelé i s no-
vou manželkou Asirií přijdou do 
baru v 9:30 na snídani a v 11:00 bude 
v sousedním salonu tisková konferen-
ce. Přesně v půl desáté vešel do baro-
vé jídelny Pelé s manželkou a osobní 
ochrankou a za doprovodu televizních 
štábů a ohromného aplausu personálu 
hotelu šel přímo k našemu stolu. Po-
dal si ruku s Andrejem Kvašňákem, 
od kterého dostal na památku sklo 
Bohemia. Pak podal Pelé ruku i Karo-
lovi Polákovi, a nakonec i mně. Já byl 
tak vyvalený, že ze mě vypadlo jen slo-
vo „Brazil“ a Pelé se pousmál. Andrej 
i J. Masopust požádali o fotku s auto-
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gramem. Ten jim samozřejmě vyhověl 
a odešel ke svému připravenému stolu 
na snídani. A já měl hned dvě fotky 
fotbalového boha i s podpisem. Čekali 
jsme asi 30 minut, než se Pelé nasní-
dá. Mezitím jsem nadzvedl záclonku 
a venku stálo asi 400 lidí. Co chtěli? 
Autogram Pelého.
Po snídani se chtěl Pelé projít po hlav-
ním košickém bulváru. A my šli s ním. 
Venku bylo boží dopuštění, ochranka 
proto zavelela k ústupu. Klid a pořá-
dek musela řešit až policie.
V 11 hodin se konala tisková kon-
ference před zaplněným sálem. Na 
tiskové konferenci vystoupili Pelé, 
Kvašňák, Masopust. Za Slováky se 
tiskovky zúčastnili Popluhár, Vencel, 
Adamec, Jurkemik a Dobiáš. Tiskovku 
vedl Karol Polák a Jozef Vengloš. Po 
tiskovce jsem se rozloučil s Andrejem 
Kvašňákem a v klidu poobědval. V 15 
hodin jsem po Brazilcích vyšel z ho-
telu taky jako mistr světa. Hned před 
hotelem na mě kamarádi začali útočit, 
ať jim prodám fotku Pelého s podpi-
sem. Měl jsem strach, říkám: „Nemám 
nic, byla tam ochranka.“ Musel jsem 
blafovat.
Samotný fotbal už byl o ničem. Na vý-
sledku nezáleželo, jen aby se nikdo ne-
zranil. Zážitek to pro mě byl obrovský. 
Mise splněna.

Jelikož jsem stará škola, dovolím si 
říct, že Pelé a Messi jsou dva nejlepší 
hráči historie fotbalu.

Na závěr přikládám tři fota. Pelé na tis-
kovce, autogram Pelého a já a Andrej 
Kvašňák.
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Vzpomínková fotogalerie: Jak vypadala silnice ještě stavbou 
silnice v 70. letech 20. století a provedením průtahu silnice

přes farní zahradu?

Bařina z Paděláku

Bařina 429

Křižovatka (slepá ulice směrem k autoservisu)

Bařina 425

Hlavní 430

Křižovatka
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Stará křižovatka

Lévkovo - Křižka

Statek od Hovoran

Křižovatka
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Plán kulturních akcí v obci 2020
V případě vydání nových omezení budou akce zrušeny

ŘÍJEN
27. 10.

Lampionový průvod, Koncert k 40. výročí Mladé muziky
(Obec Šardice, kulturní komise)

LISTOPAD
14. 11.

Svěcení vína a ochutnávka mladých vín (Mendelův vinařský spolek)
29. 11.

Mikulášské trhy (Obec Šardice)

PROSINEC
26. 12.

Štěpánská diskotéka (SDH Šardice)
27. 12.

Zpívání u vánočního stromu (Obec Šardice, kulturní komise)
29. 12.

Vánoční koncert Mladé muziky (Obec Šardice, Mladá Muzika)
30. 12.

Pohádka (Ochotníci ze Šardic)
31. 12.

Silvestrovský guláš, ohňostroj (Obec Šardice, kulturní komise)

Nejnovější dění v naší obci

www.sardice.cz

Pranostiky

Spadne-li v říjnu listí, bude mokrá zima.

Jaký bývá v listopadu čas, taký obyčejně v březnu zas.

Když ještě v listopadu hřmívá, úrodný rok nato bývá.



Křupavý ovesný koláč s jablky

Zelný závin s uzeným masem

Podzimní recepty
Těsto

200 g ovesných vloček
50 g lískových oříšků, opražených

+ další na ozdobu
50 g celozrnné špaldové mouky 

jemně mleté
špetka mořské soli

100 ml oleje
100 ml javorového sirupu

Jablečná náplň
600 g očištěných jablek, nakrájených 

na kostičky
2–3 lžíce javorového sirupu
2–3 lžíce oleje nebo másla

Pudink
500 ml mléka

5 lžic javorového sirupu
1 sáček vanilkového pudinku

Závin
1 plát chlazeného listového těsta

1 malé vejce
kmín na posypání

Náplň
1 lžíce oleje

2 cibule
1 lžička kmínu

100–150 g předvařeného uzeného 
masa nebo anglické slaniny

2–3 hrsti kysaného zelí
1 brambora

sůl

Ovesné vločky a lískové oříšky rozmi-
xujte najemno a smíchejte s moukou 
a solí. Zvlášť vyšlehejte sirup s olejem. 
Vlijte k suchým ingrediencím a vypra-
cujte pevné a kompaktní těsto. Podle 
potřeby přidávejte vodu; většinou stačí 

dvě až tři lžíce. Nechte chvilku odpoči-
nout. Pak těstem vyložte koláčovou for-
mu o průměru 25–30 cm a pečte asi půl 
hodiny při 180°C.
Mezitím poduste kostičky jablek s más-
lem a s javorovým sirupem tak, aby leh-

ce zezlátly, ale ještě držely tvar. Rozložte 
je na vychladlý korpus.
Mléko, javorový sirup a pudinkový prá-
šek vařte za stálého míchání do ztuhnutí. 
Vzniklým krémem přelijte jablka. Ztuh-
lé ozdobte sekanými lískovými oříšky.

Troubu předehřejte na 180°C. Na oleji 
opečte cibuli doměkka, přidejte kmín 
a až se rozvoní, přisypte uzené maso 
nebo slaninu. Chvilku opékejte a pak 
přidejte zelí. Zakryjte a duste, dokud 
nebude zelí měkké, podle potřeby 

mírně podlévejte vodou. Jakmile zelí 
změkne a tekutina se téměř vyvaří, 
přidejte nastrouhanou bramboru na 
zahuštění a provařte. Osolte a nechte 
vychladnout.

Náplň klasicky zabalte do plátu listo-
vého těsta a hotový závin přeneste na 
plech vyložený pečicím papírem. Po-
vrch potřete vejcem, posypte kmínem 
a pečte 20 minut dozlatova.
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Ochotníci ze Šardic

Zlatá srnčí trofej a střelba ze vzduchovky


